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 شماره 
1696 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه
کنایه جهرمی به جهرمی 

محمدجواد آذری جهرمی، وزیر پیشین ارتباطات 
در واکنش به اســتفاده ســخنگوی دولت از عبارت 
»واقعیه یا کیکه« نوشــت که گویــش متفاوت یک 
نوجوان در اینســتاگرام، کلیدواژه »سخنگوی دولت« 
شــد؛ به همین ســرعت! وی در این باره با انتشــار 
ویدئویی نوشــت: ســر درآوردن یک کلیدواژه  تولید 
شــده  اینســتاگرام و یوتیــوب از رتوریک سیاســی 
ســخنگوی محترم. سیاســت گذاران انسداد اینترنت 
اگر می خواهند از نتیجه سیاست شان ارزیابی میدانی 
داشــته باشند، سخنان امروز سخنگوی محترم دولت 

را بشنوند. 
 
معوقات کارگران شهرداری ایلام 

مشــکل پرداخت نشدن دســتمزد معوقه کارگران 
مجموعه شــهرداری ایلام هنوز ادامه دارد. تعدادی از 
کارگران شهرداری ایلام از عدم پرداخت دستمزد خود 
انتقاد کردند. شــماری از این کارگران روز 23 آبان با 
مراجعه به ســاختمان دادســرای عمومی ایلام پیگیر 
مطالبات معوقه خود شــدند. این کارگران از وضعیت 
معیشتی خود ابراز نارضایتی کردند و گفتند: متاسفانه 
بعد از سال ها خدمت در شهرداری ایلام، از پرداخت به 
موقع مزایای مزدی محروم هســتیم و در حال حاضر 

پرداخت دستمزدمان سه ماه به تاخیر افتاده است.
 

اعتراض به سازمان اوج 
روزنامــه دولتی ایران از ســازمان اوج انتقاد کرده 
اســت. تــردد تعدادی خانــم با لباس فرم ســازمان 
منافقین در ســطح شهر تهران خبرساز شد. ویدیوی 
منتشرشــده از این افراد نشــان می دهد که عده ای 
به صــورت دســته ای درکنار هــم، درحال تــردد با 
روسری های قرمز و مانتو شــلوارهای خاص منافقین 
هســتند و همین مسأله در فضای مجازی به موضوع 
بحث کاربران تبدیل شــد. این روزنامه نوشته است: 
در ادامه، رســانه ها در توضیحات تکمیلی این اتفاق 
آن را »تبلیغ محیطی فیلم ســینمایی سرهنگ ثریا« 
ساخته سازمان هنری رســانه ای اوج دانستند که به 
موضوع منافقین و کمپ اشــرف می پردازد اما همین 
توضیحــات یادآور دیگر تبلیغ محیطی ســازمان اوج 
در خیابان  هــای تهران به هنگام اکران فیلم »به وقت 

شام« شد. 
 

 رقم این رانت باورنکردنی شد
عبدالناصر همتی در صفحه شــخصی اش نوشت: 
بانــک مرکزی اعلام کرد؛ از اول ســال تــا به امروز 
2۰میلیارد دلار ارز در ســامانه نیما و ۱2میلیارد دلار 
ارز2۸۵۰۰ تومانی و ۱۰میلیارد دلار نیز ارز اشخاص 
برای واردات تأمین کرده است. اگر ۱2میلیارد دلار ارز 
2۸۵۰۰ تومانی اختصاص یافته برای کالاهای اساسی 
و دارو را در حمایت از سفره مردم درنظر گرفته و آمار 
آن را جدا کنیــم، با در نظر گرفتن تخصیص و تأمین 
2۰میلیارد دلار در ســامانه نیما ، با نرخ ارز دستوری 
حدود 3۰ ٪ زیر قیمت ارز بازار، در مدت ۷ماه و صرفاً 
از این بابت، بین ۵۰ تا ۱۰۰ درصد 22۰هزار میلیارد 
تومان رانت ارزی بین برخی وارد کنندگان و واسطه ها 

و به ضرر دولت و صادرکنندگان توزیع شده است .

عکسنامه  عکس:  : حجت سپهوند  لذت آب دادن به تک درخت زیبا در بیابان. جاده تهران ـ فیروز کوه   

منبع:  ایسنا    اینفوگرافیک

 

تابلوی خیابان علی سلیمانی نصب شد 

نامگذاری خیابان علی ســلیمانی انجام شــد و حالا 
خیابانی در نزدیکی ساختمان خانه تئاتر و مجموعه تئاتر 
شهر به نام این هنرمند است. مدتی پیش بحث نامگذاری 
خیابانی به نام زنده یاد علی سلیمانی مطرح شد و قرار بود 
این نامگذاری طی مراســمی برگزار شود اما چند روزی 
است که تابلوی خیابان علی سلیمانی نصب شده و خیابان 
»پشــن« در حد فاصل بین خیابان فلســطین جنوبی و 
برادران مظفر )صبای جنوبی( به نام هنرمند علی سلیمانی 
نامگذاری شده است. این خیابان، موازی خیابان زنده یاد 
خسرو شکیبایی است که پیش از این نامگذاری آن انجام 
شد. بر اساس پیگیری ایســنا ظاهرا قرار است مراسمی 
هم برای این نامگذاری برگزار شود که هنوز جزییات آن 
مشخص نشده و فعلا در مرحله هماهنگی و برنامه ریزی 
است. علی ســلیمانی ، بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون با 
بازی درنمایش هایی همچون »شکار روباه«، »خنکای ختم 
خاطره« ، »چشم به راه میرغضب« ، »عزیز مایی« ، »ترن«، 
»سه خانه کوچک« و نمایش اجرا نشده »روز حسین« و 
... برای مخاطبان تئاتر خاطره ساز است. تماشاگران سینما 
بازی او را در فیلم هایی چون »تنگه ابوغریب«، »بی پولی«، 
»نجات یافتگان«، »قارچ سمی«، »خاله سوسکه« و... به یاد 
دارند و بازی های او در مجموعه های تلویزیونی »وضعیت 
سفید«، »پایتخت۴«، »ســقوط یک فرشته«، »داستان 
یک شــهر« در ذهن تماشاگران مانده است. او دو نمایش 
»مردی در آینه« و »مکعب« را  هم کارگردانی کرده بود.  
این بازیگر مرداد سال ۱۴۰۰ به دلیل ابتلا به کرونا در ۵۱ 

سالگی درگذشت.

یـاد

قاسم افشار؛ خواننده ای است که دهه شصتی ها 
و البتــه دهه پنجاهی ها او را خوب می شناســند. 
افشــار از نخســتین خوانندگانی است که پس از 
انقلاب آغازگر موسیقی پاپ بودند. او و هم نسلانش 
نخســتین خوانندگانی بودند کــه پس از انقلاب 
در عرصه موســیقی پاپ فعالیت کردند. افشار با 
خواندن چند آهنگ به اوجِ محبوبیت و شــهرت 
رســید. گذر زمان اما او و هم نسلانش را از چرخه 
موسیقی پاپ حذف کرد. قاسم افشار به همراه سه 
تن از خوانندگانِ هم نســلش در پاییز امسال دو 
اجرای موفق را در تالار وحدت به صحنه بردند تا 
شاید این اتفاق، آغازی دوباره برای فعالیت حرفه ای 

و هنری آنها باشد.
بخش هایی از گفت وگوی تسنیم با قاسم افشار 

در ادامه می آید:
   قاسم افشار در حال حاضر مشغول چه 
کاری است. کسی که روزگاری در قله شهرت 
و محبوبیت در عرصه موسیقی بوده، اکنون 
و پس از مدتی که از صحنه موسیقی دور 

بوده، چه می کند؟
الان که روبه روی شما نشسته ام )می خندد( 
قله در زندگی من معنــای خاصی می دهد؛ هر 
زمان که سلامت هستم، اطرافیانم که دوستشان 
دارم کنارم هســتند. زمانی که دوســتم دارند و 
دوســت دارم آدم ها را؛ برایم قله است. اتفاقاتی 
افتاد که مجبور شدم از فضای موسیقی 
فاصله بگیرم. از بازار موســیقی دور 
شدم. تا اینکه دوستانی که اطرافم 
بودند گفتند که بایــد کار کنی. 
قبل از کرونا چنــد آهنگ تولید 
کردیــم و بعدش هم که به کرونا 
خوردیم و همه چیز متوقف شد. 
بعــد از کرونا فکرهای جدیدی 
به سرم آمد. الان چند آهنگِ 
آماده انتشار دارم و چند اثر هم 
در دست تولید دارم. اگر خدا 
بخواهد تلاش دارم که مقداری 

پررنگ تر در عرصه موسیقی فعالیت کنم.
   این بحث همیشــه وجود دارد که شما 
را کنار گذاشتند یا شما خودتان کنار رفتید؛ 
این مسئله را برایمان توضیح دهید و اینکه 
چه شــد که در این برهه زمانی تصمیم به 

بازگشتی دوباره به عرصه موسیقی گرفتید.
مهمترین دلیلش این اســت که من دیوانه وار 
به خواندن علاقه دارم. روزی یکی از دوســتانم از 
من ســوال کرد که اگر به عقب برمی گشتی، این 
راه را انتخاب می کردی؟ گفتم که با چیزهایی که 
دیده ام حتما نه! مســائل و حاشیه هایی که برایم 
به وجود آمد من را از این مســیر دور می کرد. اگر 
برمی گشــتم به عقب هر کاری انتخاب می کردم 
بهتر از خوانندگی بود. لااقل بعد از ســی ســال 
بازنشسته می شدم. وقتی موسیقی را شروع کردیم 
افکارمــان، تولیداتمــان و حمایت ها جور دیگری 
بود. به یکباره به نقطه ای رســیدیم که هر چه زور 
می زدیم، می دیدیم که نمی شــود. مثلا با کســی 
درگیر می شــوی و هر چه زور می زنی زورت به او 
نمی رســد؛ در این شرایط کنار می کشی. من هم 
خیلی زور زدم که کار کنم اما نشــد. وقتی پیروز 
ارجمند مدیر کل دفتر موســیقی بود، از من گله 
کرد که چرا نمی آیی اجرایی داشته باشی. گفت من 
تالار وحدت را در اختیار شما قرار می دهم و شما 
خواننده الف هســتید برای ما. من هم همه کارها 
را کــردم و خودِ آقای ارجمند مجوز را برایم صادر 
کرد. در همین مسیر، آقای ارجمند استعفا داد. بعد 
که ارجمند از مرکز موسیقی رفت،  دیگر سالن را به 

من ندادند! این بی مهری است.
   علت اینکه سالن را به شما ندادند چه 

بود؟
هیچ جوابی به من ندادند.

   شما گروه را آماده اجرا کرده بودید؟
بله. همه چیز آماده بود. برای همین کنســرت 
»خاطره ســازها« که با ســه تن دیگر از دوستانِ  
خواننده برگزار کردیم، آقای محمد الهیاری بسیار 
از ما حمایت کرد. پیگیری های ایشــان نبود شاید 

تالار وحــدت را در اختیار ما قــرار نمی دادند. در 
همین مسیر اگر الهیاری عوض می شد، شاید این 

سالن را در اختیار ما قرار نمی دادند.
   اگر قرار بود بجز خوانندگی کار دیگری 

بکنید، چه کاری انتخاب می کردید؟
می توانستم رســتوران دار خوبی باشم؛ چرا که 

آشپزی را خیلی دوست دارم.
   در این زمانی که در عرصه موســیقی 

فعال نبودید، کارتان چه بود؟
در همین زمانی که فعال نبودم، فقط کنسرت 
برگزار نمی کردم؛ اما برنامه های ارگانی را در تهران و 
شهرستان ها داشتم و دارم. اجراهایی که به صورت 
پلی بک برگزار می کردیم. من خواننده ای هستم که 
توانِ خواندنِ زنده دارم، اما کارها به صورت پلی بک 
به من پیشنهاد می شد. پذیرفتنِ این اتفاق هم از 
روی اجبار بود. دوست داشتم کنسرت برگزار کنم، 
چرا که در کنسرت یک گروهِ چند نفری در کنارت 

قرار می گیرند و آنها هم امرار معاش می کنند.
   شما را کنار گذاشتند یا کنار رفتید؟

 نــه! کنار نرفتم. من را کنار گذاشــتند. کدام 
هنرمند را سراغ دارید که بگوید من کار نمی کنم. 
مگر اینکه هنرمند دیگر توانِ کار نداشته باشد. در 
حال حاضر خوانندگانی که خارج نشین هستند، 
آنهایی که نوستالژی هستند، بیشتر می فروشند. 
برخی از ایــن خوانندگان از هفتاد ســالگی هم 
گذشــته اند، اما همچنان فعال هســتند. من مگر 

دیوانه بودم که کنار بکشم.
   شما الان چند ساله هستید؟

من ۵9 ســاله هستم. خوانندگی به نظرم سن 
ندارد. تام جونز ســنِ بالایی دارد و با همین سن 
اجراهای باشکوهی دارد. خواننده زمانی باید کنار 
برود که دیگر نتواند بخواند. من ســرحال هستم 
و می توانم بخوانم. من نوک پیکان بودم؛ به اتفاق 
دیگر خوانندگانِ زمان مــا از جاده صاف کن های 
موسیقی پاپ بودیم. این مسیر را ما هموار کردیم 
بعد به خودمان بی مهری کردند. همه سختی ها را 

ما به جان خریدیم!

قاسم افشار: 

من کنار نرفتم، 
من را کنار 
گذاشتند

گــپ

رئیس سازمان سینمایی:

خانواده ها با 
خاطر آسوده تر 
به سینماها بروند

رئیس سازمان ســینمایی گفت: آذربایجان غربی در حوزه های 
زیرساخت فرهنگی و ورزش در مسیر توسعه قرار دارد.محمد خزاعی 
۲۴ آبان در سفر به آذربایجان غربی در دیدار با استاندار آذربایجان 
غربی ضمن ارائه گزارشی از روند سفرهای استانی سازمان سینمایی 
در راستای رویکرد عدالت فرهنگی، توسعه زیرساخت سینماها و 
استعدادیابی در دولت سیزدهم، گفت: وضعیت زیرساخت سینمایی 
کشور در مقایسه با کشورهای منطقه در شرایط مطلوبی قرار ندارد 
و در این زمینه به اقدامات جهادی برای توســعه نیازمندیم.رئیس 
سازمان سینمایی ادامه داد: براساس استاندارد جهانی، به ازای هر 
۱۰ هزار نفر یک ســالن سینما باید وجود داشته باشد این در حالی 
است که در کشور بیش از ۹۰ شهر بالای جمعیت ۵۰ تا ۱۰۰ هزار نفر 
فاقد سالن سینما هستند. وی خاطرنشان کرد: نقشه راه ما در این 
زمینه دستیابی به افق ۱۰۰۰ سالن در دولت سیزدهم است و طی دو 
سال اخیر تاکنون زمینه های بهره برداری از بیش از ۲۳۰ سالن سینما 
را فراهم کرده ایم و این روند با عزمی جدی ادامه دارد. خزاعی تاکید 
کرد: معتقدم توسعه زیرساخت سینما اهمیت فوق العاده ای دارد و تا 
زیرساخت متحول نشود شاهد تحول در سایر حوزه ها نخواهیم بود. 
وی تصریح کرد: در حوزه زیرســاخت دولت سیزدهم یکی از 
موفق ترین دولت هاست و قطعا با روند پیش رو اتفاقات و گشایش های 

گسترده ای در همه حوزه ها صورت می گیرد. 

به گفته رئیس سازمان سینمایی، پوست اندازی در عرصه سینما 
در کادرسازی، جریان محتوا و اندیشه ورزی و تحول فناوری و توسعه 
شروع شده و افق روشنی در پیش دارد.  وی عنوان کرد: با رویکرد 
استانداردسازی تولیدات ســینمایی، امروز خانواده ها می توانند با 
خاطری آسوده تر به سینماها روند.  خزاعی با اشاره به اینکه سینما 
پیوست جاذبه دار طرح های اقتصادی و توسعه صنعتی و شهری است 
اظهار کرد: استان ها می توانند با تدابیر استانداری ها و با استفاده از 
ظرفیت های برنامه توسعه و با مشارکت بخش های خصوصی و دولتی 

و نهادی به تحولات زیرساختی و اجتماعی سینما کمک کنند. 
وی با بیان اینکه این استان به رغم ظرفیت های هنری و سینمایی 
خوب به لحاظ زیرســاخت، وضعیت مطلوبی ندارد افزود: در برنامه 
توسعه، الگوی اســتفاده از مزیت های فرهنگی در زیرساخت های 
تجاری پیش بینی شده است و در این زمینه تجربه های موفقی در 

چند کلانشهر در اختیار است. 
به گفته رئیس سازمان سینمایی، مدرن سازی به رونق سینماها و 

جذب مخاطب کمک می کند. 
در ادامه این دیدار محمدصادق معتمدیان اســتاندار آذربایجان 
غربی گفت: رویکرد اصلی ما در استان داشتن سینما در شهرستان ها 
و مجتمع فرهنگی در شهرهای کوچک است و لازمه این وارد شدن 

به بخش خصوصی است. 

وی افزود : در سطح کشور بیشترین پروژه های نیمه تمام مربوط 
به حوزه فرهنگ اســت و کمترین ســهم نیز مربوط به این حوزه 
می شود.  معتمدیان با بیان اینکه اولویت ما تکمیل پروژه های نیمه 
تمام است، عنوان کرد: شورای برنامه ریزی در ۲۰ شهرستان استان 
برگزار می شود که این شــورا به منزله این است که برای اولین بار 
عدالــت و توازن در حوزه فرهنگ ایجاد می شــود و ما باید عقب 

افتادگی در حوزه فرهنگ را جبران کنیم. 
وی ادامه داد: لازم اســت نقشه راهی برای سرمایه گذاری بخش 

خصوصی در حوزه فرهنگی و تولید محتوا در استان فراهم شود.
 اســتاندار آذربایجان غربی عنوان کرد: در بحث تولید محتوا، 
آذربایجان غربــی از ظرفیت های خوبی چون حماســه چالدران 
برخوردار است و در این زمینه می توان فیلم یا سریال های مختلفی 

با این موضوعات تهیه کرد. 
وی با اشاره به اربعین حســینی گفت: برای اولین بار در اربعین 
امسال اهل سنت و اقلیت های دینی موکب راه اندازی کرده و ۱۰ هزار 
نفر از شیعیان قفقاز و آذربایجان خود را به مرز تمرچین رسانده اند. 

به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی ســازمان سینمایی، 
اســتاندار آذربایجان غربی در پایان ســخنان خود گفت: استان 
آذربایجان غربی از ظرفیت های بی نظیر فرهنگی برخوردار است که 

باید مورد توجه قرار گیرد.


